
Zápis č. 3/2009 

 

ze schůze ÚOK chovatelů okrasných a uţitkových holubů  konané dne  

28. října 2009 v Praze.  

 

Jednání se účastnili za ÚOK: MVDr. V.Ráček, J. Baláš, S. Brückner, J. Holaň, doc. Dr. S. 

Chrastil, O. Matouš, Ing. M. Otruba, S. Petržílka, Ing. J. Veltruský, P. Wieder, omluven 

J. Svozil. Dále pak tajemník komise T. Marušák. 

Za revizní komisi ÚOK: F. Král, Ing. V. Krůta, I. Janoušek. 

 

 

Schůzi zahájil předseda ÚOK MVDr. Ráček a po úvodním přivítání všech přítomných bylo 

přikročeno k jednání komise. Seznámil přítomné s navrhovaným programem jednání: 

 

Program schůze  ÚOK. 
 

 

1). Došlá pošta 

2). Zpráva o EV v Nitře 

3). Zpráva o mezinárodním školení posuzovatelů v rakouském Linci 

4). Zpráva o Celostátním kole soutěže mladých chovatelů 

5). Zpráva ze sboru posuzovatelů holubů 

6). Pracovní komise pro vzorník 

7). Návrh rozpočtu 

8). Návrh řádu odbornosti 

9). Práce s kluby  

10). Zpráva o časopisu Holubář 

11). Žádost na ÚV ČSCH o prominutí klecného zvláštním rázům 

12). Zpráva revizní komise 

13). Příprava konference odbornosti v roce 2010 

14). Diskuse 

15). Závěr 

 

1). Došlá pošta 

Informaci k tomuto bodu podal tajemník komise. Z došlé pošty je jenom dopis od Ing. 

Sousedíka, ten bude projednán v bodě týkající se zprávy ze sboru posuzovatelů. 

 

2). Zpráva o EV v Nitře 

Tajemník komise přednesl přítomným počty a jednotlivá přihlášená plemena z České 

republiky, celkem je přihlášeno více neţ 1.400 kusů holubů. Informace o počtech jsou 

zveřejněny na stránkách ÚOK. Na tento počet holubů nám vzniká nárok na devět 

posuzovatelů. Po projednání, podle potřeby posuzovatelů ze Slovenského svazu, byly 

nominováni a schváleni ÚOK tito posuzovatelé: S. Brückner, J. Holaň, doc. Dr. S. Chrastil, J. 

Míka, Ing. M. Otruba, S. Petrţílka, MVDr. V.Ráček, Ing. J. Veltruský a  P. Wieder. Dispozice 

pro posuzování  budou všem jmenovaným zaslány přímo ze Slovenska. 

 

3). Zpráva o mezinárodním školení posuzovatelů v rakouském Linci 

Informaci k tomuto bodu podal přítel Petrţílka. Školení se zúčastnili čtyři posuzovatelé – 



Holaň, Petrţílka, Ing. Veltruský, Wieder. Zprávu přednesl v krátkosti, protoţe je publikována 

v časopise Chovatel číslo 11 z roku 2009. Jako důleţitý bod vyzdvihl vyřešení, po několika 

urgencích, určující země řídící vzorník slezského barevnohlávka - je určena Česká republika. 

Bude osloven klub, aby zkontroloval překlad v německém vzorníku a zajistil přes ÚOK jeho 

soulad s naším vzorníkem. Podobně bude osloven Klub chovatelů holubů praţských 

krátkozobých rejdičů, se stejným zadáním. 

Dále informoval o zpracování srovnávací tabulky komisí EE, která srovnávala vzorníky 

amerických plemen kinga, giganta a amerického výstavního holuba. Závěry budou 

prezentovány na www stánkách Evropského svazu. 

Dále byl projednán příspěvek na účast na tomto školení, všem zúčastněným bude přispěno po 

předloţení všech dokladů. K účasti na těchto školeních v dalších letech byl přijat návrh na 

zpracování pravidel k moţnosti účasti počtu posuzovatelů – zpracováním pověřen přítel 

Petrţílka. 

 

4). Zpráva o Celostátním kole soutěţe mladých chovatelů 

Obšírnou zprávu přednesl přítel Baláš. Zkoušení soutěţících ve Ţďáru nad Sázavou 

realizovali posuzovatelé Baláš, Kučera a Hrubá. Jako klad hodnotil poznávačku na ţivých 

holubech. Účast byla slabší, je to asi nejméně zastoupená odbornost. Celá zpráva bude 

zveřejněna v časopise Holubář. Na závěr poţádal o zaslání Vzorníku plemen holubů pro 

vítěze v obou věkových kategoriích. Zajistí tajemník komise. 

 

5). Zpráva ze sboru posuzovatelů holubů 

Informaci k tomuto bodu podal Dr. Chrastil. Informoval o tom, ţe v rámci svojí kompetence 

bude řešit jen akutní věci. Konkrétně se jedná o tři případy posuzovatelů k řešení. 

Jedná se o přítele Boháčka – neuhrazeny poplatky do vzdělávacího fondu- navrhuje pozastavit 

činnost posuzovatele do vyřešení povinností. Schváleno, pozastavit činnost od 1. listopadu 

2009 

Dále o přítele Moravce – věc s jeho členstvím v ZO ČSCH, navrhuje řešit dotazem a 

vyţádáním dokladu o členství v ZO ČSCH (známka na rok 2009 uhrazena, přestup do jiné 

ZO) - do konce listopadu 2009 poslat doklad v jaké ZO je členem. 

Dále o přítele Pitrmoce – věc s nedodrţováním smluv o posuzování na výstavách v ČR – řešit 

vysvětlením situace na sekretariátu Svazu nebo na další schůzi ÚOK, kam bude jmenovaný 

pozván. Do vysvětlení celé situace trvá jeho postavení mimo činnost posuzování. 

Jako další jde o Ing. Sousedíka, který poslal písemnou ţádost o znovuzařazení na listinu 

posuzovatelů holubů – o tomto bodu bylo obšírně jednáno, bude mu písemně odpovězeno, ţe 

důvody proč byl postaven mimo činnost nadále přetrvávají. 

Jako další bod doporučil připravit zkoušky adeptů na posuzovatele, z důvodu doplnění 

posuzovatelského sboru – schváleno, termín 7. ledna 2010 při výstavě Náš chovatel 2010 v 

Lysé nad Labem. Obeslání adeptů po splnění podmínek zajistí tajemník komise. 

 

6). Pracovní komise pro vzorník 

Informaci k tomuto bodu podal přítel Wieder. Na začátek svého příspěvku zmínil mnoţství 

vytištěných a dosud neprodaných vzorníků, pokládá za nutné věnovat pozornost této 

záleţitosti a najít mechanizmy jejich prodeje, tak aby se vynaloţené finanční prostředky 

vrátily co nejdříve do rozpočtu svazu. 

Dále informoval o  mezinárodním školení posuzovatelů v Linci. Mimo jiné tam byl podán 

návrh, aby evropský svaz odkoupil od německého svazu B.D.G.R licenční práva k 

perokresbám  J.L. Frindela a ten je dále poskytne členským národním  svazům pro pouţití do 

jejich  vzorníků. Tato myšlenka se setkala se všeobecným souhlasem a předseda evropského 

svazu Urs Freibughaus ji nazval „ super idea“. Evropská komise se tímto návrhem bude 



zabývat na svém příštím zasedání v roce 2010.  

Jako další bod se zmínil o připravované komisi pro vzorníky, která  má za úkol 

1 .Odstranění případných formálních nedostatků ve stávajících vzornících  

2. Postupně doplnit vzorník o zahraniční  plemena u nás chovaná a vystavovaná, kde bude 

určující standard určující země plemena, která jsou v seznamu EE.   

3. Reagovat na šlechtitelské cíle a doplňky standardů zahraničních plemen a v tomto duchu  je 

zapracovat do českého vzorníku, kde opět bude určující  standard určující země. 

4. U národních plemen, ve spolupráci se specializovanými kluby postupně zapracovávat do 

vzorníku dlouhodobé šlechtitelské cíle s ohledem na plemennou čistotu a uniformitu plemene, 

zejména s uznáváním nových barevných a kresebných rázů. 

Ke spolupráci v této komisi přizval tyto posuzovatele – Dr. Chrastil, Jirků, Míka, Ing. Otruba, 

Petrovský, Petrţílka, Svozil a Bc.Veselý (bohuţel za zesnulého př.Svozila bude komise 

doplněna o nového člena). Po obšírném jednání  byla činnost této komise a navrhovaní 

členové odsouhlaseni. MVDr. Ráček zašle Vzorník v elektronické podobě př. Wiederovi.  

  

7). Návrh rozpočtu 

Informaci k tomuto bodu podal přítel Matouš. Předloţil návrh rozpočtu, bylo jednáno o 

jednotlivých bodech a nové koncepci rozpočtu. Rozpočet byl schválen v podobných 

rozměrech jako v minulých letech. Př. Matouš navrhoval zrušení tisku čtvrtletníku Holubář, 

který je dotován nemalou částkou z rozpočtu ÚOK. Předběţně projednal s redakcí  časopisu 

Chovatel navýšení stran věnovaných odbornosti holubů ve stejném intervalu, jako vycházel 

Holubář, coţ povaţuje nejen za vyšší propagaci holubářství, ale i úsporu v rozpočtu ÚOK. 

Díky stávajícímu počtu předplatitelů (cca 400) není reálné toto periodikum vydávat se ziskem, 

nemluvě o chuti chovatelů psát příspěvky. Tento návrh nebyl přijat.     

 

8). Návrh řádu odbornosti 

Informaci k tomuto bodu podal Petrţílka, předloţil návrh, nad kterým se rozvinula debata. 

Návrh byl projednán a bylo rozhodnuto, ţe se návrh dopracuje a bude předloţen ke schválení 

na dalším jednání ÚOK v lednu 2010. Pro předkladatele to znamená – dopracovat a vymezit 

pravomoci předsedy sboru posuzovatelů a připravit volební řád jeho pro volbu. Po schválení 

bude řád předloţen pro připomínkování a ke zveřejnění v odbornosti  chovatelů holubů.  

 

9). Práce s kluby  

Informaci k tomuto bodu podal Ing. Veltruský. Byl přítomen jednání v Kolíně spolu s 

př.  Wiederem a Brüknerem, jednání probíhalo v přátelském duchu, byly vyjasněny některé 

otázky týkající se právní subjektivity klubů a volebního práva klubů. Jednání byl přítomen i 

místopředseda Svazu přítel Král a Ing. Konrád. Oba přislíbili, ţe se tím bude ÚV ČSCH 

zabývat, dále byly Kluby vyzvány k zaslání připomínek ke Stanovám. Účast Klubů na tomto 

jednání byla velice nízká, zúčastnilo se pouze pět zástupců Klubů. 

Dr. Chrastil vznesl dotaz na jednání s Klubem chovatelů holubů slepičáků. Ing. Veltruský 

podal informaci o dohodě, ţe Kluby budou zasílat podněty na změnu Stanov a oprostí se od 

jiných aktivit, zdůraznil, ţe vše musí proběhnout cestou návrhů na změnu Stanov, která se 

buď povede prosadit nebo ne. Kluby se potom tím musí řídit. 

 

10). Zpráva o časopisu Holubář 

O časopisu Holubář bylo obsáhle jednáno v bodě „Návrh rozpočtu“ – ÚOK se bude snaţit 

zrychlit časové vydávání dalších čísel časopisu Holubář. 

 

11). Ţádost na ÚV ČSCH o prominutí klecného vzácným rázům 

Informaci k tomuto bodu podal přítel Matouš. Musí se nastavit jasná pravidla pro tuto skupinu 



národních plemen a barevných rázů. O tomto bodu bude ještě jednáno na příštím zasedání. 

Ing. Veltruský byl pověřen oslovit Kluby o jejich názor, který nový barevný ráz by se měl 

podporovat.  

 

12). Zpráva revizní komise 

Informaci k tomuto bodu podal přítel Král. Revizní komise byla poţádána o vyjádření ke 

stíţnosti Ing. Sousedíka na neregulérnost a nedemokratičnost voleb do ÚOK a RK chovatelů 

holubů, podané na Ústřední revizní komisi Svazu. Stíţnost byla RK projednána a bude na 

ní  písemně odpovězeno.   

 

13). Příprava konference odbornosti v roce 2010 

MVDr. Ráček doporučil přesunout této bod na další jednání komise ÚOK, kde bude znovu 

předloţen a schválen k připomínkování dopracovaný Řád odbornosti.  

 

14). Diskuse 

Přítel Wieder vznesl dotaz na formu zápisu z ÚOK- navrhl zápisy ještě více zprůhlednit a 

zjednodušit. Zápisy urychlit a ověřovatele pověřit co nejrychlejším schválením. 

Jako další připomněl Dr. Chrastil záměr ÚOK pořádat v roce 2011 mezinárodní školení 

posuzovatelů v České republice – bude se o tom dále jednat a měl by se včas připravit i 

propagační materiál o našich plemenech. Oslovit Kluby národních plemen a vyzvat je ke 

spolupráci na potřebných materiálech, včetně určení kvalifikovaných přednášejících na tomto 

školení. Přítel Petrţílka potvrdil, ţe ţádost je u EE evidována – závěr z tohoto bodu – ÚOK se 

na dalších jednáních tímto bodem musí nadále zabývat a připravovat vše tak, aby se připravila 

broţura a ostatní věci se školením spojené. 

Přítel Brückner se přihlásil o přidělení práce s adepty posuzovatelského sboru, na další 

jednání připraví koncept, jak se touto činnost bude zabývat a co se pro adepty připraví -  ÚOK 

vyslovila souhlas.  

Přítel Holaň se zmínil o jiném způsobu posuzování holubů – navrhl, aby ÚOK připravila 

koncepci, jakýsi návod, jak posuzovat na speciálních výstavách jinými způsoby a tento 

materiál zveřejnila jako návod pro tuto činnost. UOK se bude tímto návrhem dále zabývat s 

tím, ţe bude následně poţadovat po klubech také zhodnocení výstav, prováděných odlišným 

způsobem posuzování.  

Přítel Wieder připomněl, ţe na jednání s Kluby a na školení posuzovatelů, i mezinárodním v 

Linci, jiţ byla základní informace provedena a stačí jen výklad MVDr. Ráčka doplnit a 

přepsat do podoby nějakého návodu, nebo broţury, která toto bude jen uceleně vysvětlovat a 

demonstrovat.  

Na závěr přítel Wieder kladně hodnotil výměnu názorů, někdy i závaţnou, protoţe ÚOK musí 

takto jednat, jinak se nic nezmění. 

Ing. Veltruský poţádal o včasné zasílání programů na všechna další jednání ÚOK.    

15). Závěr 

MVDr. Ráček připomněl termín dalšího jednání ÚOK 7. ledna 2010 při výstavě v Lysé nad 

Labem, připomenul zkoušky adeptů, také ve čtvrtek 7. ledna na této výstavě a po vyčerpání 

všech příspěvků jednání ukončil. 

 

Zapsal: Tomáš Marušák tajemník ÚOK chovatelů holubů 

 V Praze 2.prosince 2009 

 


